
وزیر خارجه روســیه، روز گذشــته برای ســفری یــک روزه و رایزنی با مقامات 
کشــورمان وارد تهران شد. سرگئی لاوروف ظهر سه شنبه به محل وزارت امور 
خارجه کشورمان رفت و مورد استقبال سیدعباس عراقچی، رئیس دستگاه 
دیپلماســی قرار گرفت. این نخستین ســفر لاوروف به تهران در دوران جدید 
اســت. او پیش از این آبان ۱۴۰۲ به تهران سفر کرده بود. وزیر خارجه روسیه 
علاوه بر دیدار با همتای ایرانی خود، با مســعود پزشکیان، رئیس جمهور 
کشورمان نیز دیدار و گفت وگو کرد. پس از سفر امیر قطر و وزیر خارجه عمان 

این سومین سفر مقامات مهم سیاسی به ایران در هفته های اخیر است.

از آنکارا به تهران �
لاوروف از آنــکارا بــه تهران آمد. با توجه به تحولات منطقــه و آغاز به کار 
دونالد ترامپ در واشنگتن، روس ها روزهای شلوغی را از لحاظ دیپلماتیک 
می گذرانند. از یک ســو پرونده اوکراین روی میز اســت و امکان دارد پس از 
ســه سال درگیری نظامی، این منازعه به زودی با مداخله ترامپ به نفع آنان 
به پایان برســد. از ســوی دیگر، با توجه به آنچه در دمشــق رخ داد و متحد 
قدیمی آنان در سوریه سقوط کرد، روس ها تلاش می کنند نفوذ قدیمی خود 
را در ســوریه از دســت ندهند و پایگاه طرطوس که از زمان شوروی آن را در 
اختیار داشــتند، همچنان در نظام انتقالی و آینده سوریه نیز حفظ کنند.  
بخشــی از پرونده های بین المللی روسیه به ایران نیز مربوط است. اتحادیه 
اروپا ایران را متهم می کند که با ارسال تسلیحات به روسیه، در تجاوز مسکو 
به اوکراین مشــارکت کرده اســت؛ ادعایی که مقامات کشورمان بارها به آن 
پاسخ داده اند. اما این ادعا که بر ارسال موشک های بالستیک و پهپادهای 
انتحاری شاهد ۱۳۶ متمرکز است، تاثیر زیادی بر تیرگی روابط میان ایران و 
اروپا داشته است. پایان این جنگ چه مثبت و چه منفی، به ایران ارتباط پیدا 
می کند. پرونده ســوریه نیز میان ایران و روسیه مشترک است. موضوعاتی 
مانند دالان زنگزور، بحران در قفقاز، فلسطین، مسئله اسرائیل، دریای خزر، 

افغانستان و مسائل خلیج فارس نیز میان دو کشور مطرح است. 
علاوه بر اینکه به تازگی توافقنامه جامع راهبردی ایران و روسیه از سوی 
رؤســای جمهوری دو کشور امضا شده، مســکو یکی از طرف های توافق و 
مذاکرات هسته ای ایران طی سال های قبل نیز بوده است. با توجه به اقدام 
ترامپ مبنــی بر دور زدن اتحادیه اروپا و رویکردی که در قبال اوکراین اتخاذ 
کرد و همچنین نشستن پای میز مذاکره مستقیم با روس ها در ریاض، این 

نگرانی به وجود آمده است که مسکو در قبال ایران چه خواهد کرد. 

نشست مشترک با عراقچی �
وزرای خارجه ایران و روســیه علاوه بر جلســه مشترک با حضور هیئت  
دیپلماتیک دو کشــور، جلســه ای خصوصی نیز داشتند که جزئیاتی از آن 
منتشــر نشده اســت. عراقچی و لاوروف در پایان دیدار و رایزنی دوجانبه به 
جمع خبرنگاران آمدند و در یک نشست مطبوعاتی مشترک شرکت کردند.  
ســیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه کشورمان گفت: »رایزنی های 
ایران و روســیه به صورت مســتمر در حوزه های مختلف جریان دارد. امروز 
گفت وگوهای مفصل، خوب و ســازنده ای داشــتیم و موضوعات مختلف را 
مرور کردیم. نشست کمیسیون مشــترک اقتصادی دو کشور در ماه آوریل 
برگزار خواهد شد. در خصوص روابط دوجانبه، همکاری های اقتصادی ما 

به سرعت پیش می رود.«
او اضافه کــرد: »در این دیدار علاوه بر مســائل دوجانبــه، در مورد 
مسائل منطقه ای از جمله موضوع فلسطین، لبنان و سوریه نیز رایزنی 

و گفت وگو کردیم.«
عراقچی با محکوم کردن جنایت های رژیم صهیونیستی علیه مردم لبنان 
و فلســطین گفت: »طرح کوچ اجباری مردم غزه مورد بحث واقع شد. این 
طرح کاملًا محکوم اســت. موضع متحدی از سوی کشورهای منطقه علیه 
این طرح غیرقابل قبول اتخاذ شده و در همین چهارچوب به زودی اجلاس 
وزرای امور خارجه ســازمان همکاری اســلامی در این زمینه به درخواست 
ایران برگزار می شــود.« رئیس دســتگاه دیپلماسی کشــورمان با اشاره به 
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گفت وگو با همتای روس خود در ارتباط با موضوع سوریه گفت: »موضع ما 
در مورد بحث ســوریه به یکدیگر نزدیک اســت و ما خواهان ثبات، آرامش و 
حفظ وحدت سرزمینی و تمامیت ارضی و پیشرفت سوریه بر اساس خواست 
مردم این کشــور هســتیم. ما از ایجاد صلح و ثبات در این کشور پشتیبانی 
می کنیم.« او ادامه داد: »موضع ایران در ارتباط با موضوع لبنان روشن است 
و ما از دولت و مردم لبنان حمایت می کنیم، ما بر موضوع بازســازی لبنان، 
ادامه آتش بس در این کشــور و ضرورت خروج کامل رژیم صهیونیســتی از 
سرزمین های اشغال شده در جنوب لبنان و سایر  مناطق اشغالی از جمله 
سوریه و فلسطین تاکید داریم.« عراقچی در بخش دیگری از سخنان خود، 
بر ادامه حمایت ایران از محور مقاومت تاکید کرد و یادآور شد که این حمایت 
از ســوی کشــورمان ادامه پیدا خواهد کرد. وزیر امور خارجه با بیان اینکه 
»در جریان دیدار امروز با لاوروف در ارتباط با موضوع هسته ای نیز رایزنی و 
گفت وگو داشتیم«، گفت: »در این ارتباط امروز مشورت های نزدیک داشتیم 
و تیم های حقوقی سیاســی و کارشناســی ما با یکدیگر در تماس مســتمر 
هستند. ما به این تماس ها ادامه می دهیم. در مورد گفت وگوهایی که با سه 
کشــور اروپایی روز گذشته در ژنو داشــتیم، با آقای لاوروف و همکاران شان 
امروز صحبــت کردیم و در مورد ایــن گفت وگو به آن ها توضیــح دادیم. در 
مورد موضوع هســته ای، با همکاری و هماهنگی دوســتان خود در چین و 
روســیه حرکت می کنیم و مواضع خــود را هماهنگ می کنیم. در خصوص 
مذاکرات هســته ای، موضع ما بسیار روشــن است. ما تحت فشار، تهدید و 
تحریم مذاکره نخواهیم کرد و هیچ امکان مذاکره مســتقیم بین ما و آمریکا 
در موضوع هســته ای تا زمانی که فشار حداکثری به این شکل خود اعمال 

خواهد شد، وجود نخواهد داشت.«
سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه نیز ضمن تشکر از میزبانی طرف 
ایرانی، با اشــاره به دیدارهای پوتین و پزشکیان علاوه بر امضای توافقنامه 
میان دو کشــور، ابراز امیدواری کرد که کمیســیون همــکاری اقتصادی – 
تجاری هر چه ســریع تر تشــکیل شــود. این دیپلمات ارشــد روس گفت: 
»به رغم فشارهای غیرقانونی تحریمی، تجارت بین دو کشور پویایی مثبتی 
دارد. در سال گذشته مبادلات تجاری بیش از ۱۳ درصد افزایش پیدا کرده 
و امیدواریم که ایــن روند ادمه یابد. به همکاری با ایران در زمینه اقتصادی 
ادامه می دهیم و به دنبال ارتقای تبادلات تجاری بین دو کشور هستیم. ما 
در حال تلاش برای کاهش تاثیرات منفی تحریم ها بر اقتصادمان هستیم.« 
لاوروف در ادامه گفت: ابراز خرسندی کردیم از اینکه اقداماتی که لازم بود 
قبل از شروع احداث راه آهن رشت-آستارا انجام شود، توسط دوستان ایرانی 
در دست اقدام است و امیدواریم احداث این راه آهن آغاز شود و برای انجام 
این هدف، وام دولتی صادراتی روســیه ارائه شــود و یــک قدم مهمی برای 
راه انداری کریدور شــمال-جنوب خواهد بود. او در ادامه گفت: ما مسائل 
بین المللی و منطقه ای را بررسی کردیم. روسیه و ایران در پی آن هستند که 
مناقشات در جهان بر اساس منشور ملل متحد و برابری حاکمیت دولت ها 
حل وفصل شود. وزیر خارجه روسیه تصریح کرد: »ما به غیرقابل قبول بودن 
اعمال تحریم های یکجانبه اشاره کردیم و در همین راستا اقدامات هدفمند 
بــه منظور به حداقل رســاندن تاثیر منفی این محدودیت هــا بر اقتصاد دو 
کشور را بررســی کردیم. ما سطح فوق العاده ای از گفت وگوهای سیاسی با 
ایران داریم. درباره هماهنگی همکاری های دو کشور در سازمان ملل رایزنی 
کردیم و بر افزایش همکاری ها در بریکس و شانگهای توافق کردیم که کشور 

ایران عضویت کامل این دو سازمان را به دست آورده است.«
او در ادامــه گفت: »به وضعیت اوکراین نیز پرداختیم. از موضع متعادل 
ایــران درباره موضوع اوکراین قدردانی کردم. وزیر خارجه ایران را در جریان 
ارزیابی هــای خــود از آخرین تماس ها با آمریکایی ها در مــورد اوکراین قرار 
دادیم.« وزیر خارجه روســیه همچنین گفت: »مــا درباره وضعیت پیرامون 
برجام به صورت مفصل صحبت کردیم. ما معتقد هستیم ظرفیت دیپلماسی 
هنوز وجــود دارد و باید از ایــن ظرفیت بدون تهدید، بهانه و توســل به زور 
اســتفاده کرد. ما در پیدا کردن راه حل برای این بحران کمک خواهیم کرد. 

لازم به یادآوری است که این بحران توسط ایران ایجاد نشده است.«

رای ممتنع ایران به قطعنامه علیه روسیه �
روز دوشنبه ۲۴ فوریه، در سومین سال آغاز جنگ اوکراین دو قطعنامه در 
مجمع عمومی سازمان ملل به تصویب رسید که هر دوی آن ها با رای ممتنع 
ایران مواجه شــد. پیش نویس یکی از قطعنامه ها توســط آمریکا ارائه شده 

بررسی سفر سرگئی لاوروف به تهران و مذاکرات او با مقامات ایران

گزارشگرهممیهن
محسنصالحیخواه

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

گزارش شهر

نامبارک است. این تصمیم می تواند تمام زحمات انجام شده را از بین 
ببرد. ما یک اتوبوس برقی خریداری کرده ایم، اما اگر یک موتور دیزلی 
برای گرمایش آن اســتفاده شــود و از طرفی برای شارژ کردن آن هم 
از سوخت فسیلی استفاده کنیم، دیگر چه دلیلی دارد که به سمت 
اتوبوس برقی برویم؟ این همان اتوبوس دیزلی اســت! اگر قرار باشد 
در فصل زمستان، یعنی زمانی که با آلودگی هوا مواجه هستیم، موتور 
دیزلی روشن شود، پس چرا دوونیم برابر قیمت پرداخت شده است. 
این دوونیم برابر قیمت، تنها بخشی از موضوع است. برای هر جایگاه 
شارژ، نزدیک به ۱۰ میلیارد تومان هزینه شده است. از سوی دیگر، 
مسئله پیمایش این اتوبوس ها هم مطرح است که محدودیت هایی 
دارد. همچنین فناوری این اتوبوس ها که به صــورت CBU )واردات 
کامل( به کشــور آمده، برخلاف سیاســت های تولید ملی است که 
مورد تأکید مقام معظم رهبری بوده است. ما به جای حمایت از تولید 
داخلی، ناوگان CBU وارد کرده ایم. از ســوی دیگر، برخلاف ادعای 

آلودگی صفر، این اتوبوس ها همچنان آلودگی تولید می کنند.«

ادعایی که ادعای خود را تکذیب کرد �
این مصاحبه حاکی از آن است که اتوبوس های شهرداری تهران 
عــلاوه بر برق، بــاک دیزلی ۴۰ لیتــری دارد. در این میــان روزنامه 
همشهری که متعلق به ارگان شهرداری است روز گذشته تیتر و عکس 
یــک خود را به اتوبوس های برقی اختصاص داده و تیتر زد: »منهای 
دود« و در توضیح آن نوشــت: »ادعای دوگانه سوز بودن اتوبوس های 
برقی جدید یک شوخی است.« درحالی که هیچ کس از دوگانه سوز 
بودن اتوبوس ها خبر نداده است بلکه اعلام شده؛ »سیستم بخاری 
اتوبوس های برقی یک موتور جدا دارد که با سوخت دیزلی کار می کند 
و به آلودگی هوا می افزاید.« جالب ترین موضوعی که در صفحه اول 
روزنامه همشــهری به آن اشــاره شــده که ناقض ادعای شــهرداری 
محسوب می شــود این اســت که تیتر زده: »سیستم گرمایش این 
اتوبوس ها فقط در روزهای خیلی سرد سال از سوخت دیزل استفاده 
می کند.« هوای تهران در فصل زمســتان بیش از مواقع دیگر ســال 
آلوده است و دقیقاً در اوج آلودگی رانندگان اتوبوس های برقی یا نباید 
از بخاری استفاده کنند یا باید از سوخت دیزلی )گازوئیل( استفاده 

کنند تا بخاری روشن شده و مسافران از سرما حفظ شوند.
ناگفته نماند که باک دیزلی در اتوبوس های برقی برون شهری 
این سیستم لازم و ضروری به نظر می رسد تا زمانی که برق اتوبوس 
با مشکل روبه رو شد، بتواند از سوخت دیزلی استفاده کند تا بخاری 
کار کنــد. اما در اتوبوس های درون شــهری این سیســتم تنها به 

آلودگی هوا می انجامد.

تراموایی که اتوبوس شد �
البته این اولین بار نیست که شــهرداری خلاف وعده های خود 
عمل می کند. چراکه بیش از یک سال شهرداری و شورای شهر تهران 
در چالش »تراموا« بودند و شــهرداری برای اســتفاده از تراموا اصرار 
می ورزید و برخی از اعضای شــورای شــهر تهــران مخالفت و اعلام 
می کردند که معابر تهران برای تردد تراموا مناســب نیســت. با تمام 
این مناقشات شهرداری تاکید کرد که دو تراموای چرخ لاستیکی را 
از چین به امانت گرفته تا ۲ ماه تســت کند و اگر بررسی ها موفق بود 
۴۲ تراموا وارد تهران خواهد کرد. اما با این همه تبلیغ به جای تراموا 
اتوبوس چرخ لاســتیکی وارد تهران شد و محســن هرمزی، معاون 
شــهردار تهران مجبور شــد به صراحت اعلام کند؛ »آنچه وارد تهران 

شده تراموا نیست بلکه اتوبوس چرخ لاستیکی است.«

 »اتوبوس های برقی تهران دود می کنند.« این تیتر خبری است که از 
یکشنبه تاکنون در صدر اخبار حوزه شهری قرار گرفته و حاکی از آن 
است که وعده های شهرداری تهران یکی پس از دیگری پوچ می شود 
نه اتوبوس های برقی تمام برقی است و نه تراموایی که قول داده بودند 
تراموا است. بالاخره اتوبوس های برقی که شهرداری وعده آن را داده 
بود به تهران رســید. اما نه به تعدادی که دو سال است قول می دهد. 
تنها ۱87 اتوبوس وارد ناوگان حمل و نقل پایتخت شــد؛ درحالی که 
علیرضا زاکانی، شهردار تهران سال گذشــته و امسال قول داده بود 
۲5۰۰ اتوبوس برقی وارد شــهر تهران می شــود. مسعود پزشکیان، 
رئیس جمهور در کنار علیرضا زاکانی از این اتوبوس های برقی رونمایی 
و در وصف اتوبوس های برقی ســخنرانی کرد. شــهردار تهران نیز در 
مراســم این رونمایی ســخنرانی کرد. در آخر هم مسعود پزشکیان و 
علیرضا زاکانی ســوار بر خودروهای برقی که در کنار این اتوبوس ها 

شهرداری وارد شده، عکس یادگاری گرفتند.

سیستم اتوبوس های  برقی دیزلی است �
همه چیز برای شهرداری خوب پیش می رفت تا اینکه سیدجعفر 
تشکری هاشــمی، رئیس کمیســیون عمران و حمل و نقل شورای 
شــهر تهران در مصاحبه ای با دیده بان ایران گفت: »متوجه شدم که 
اتوبوس هایی که قرار بود تمام برقی باشــند، دارای یک موتور دیزلی 
برای گرمایش مسافران و فضای داخل اتوبوس هستند؛ اگر قرار باشد 
که ما اتوبوس تمام برقی وارد کنیم اما بعد برای گرمایش در فصل سرما 
و در فصلی که با پدیده آلودگی هوا مواجه هســتیم، از موتور دیزلی 
استفاده کنیم، این نقض غرض است. در گزارشی که به من رسیده، 
گفته شــده که هنگام روشــن کردن سیســتم بخاری، دود زیادی از 
اتوبوس ساطع شده است اگر این موضوع صحت داشته باشد، واقعاً 
جای تأسف دارد ما اتوبوسی می خریم که دو برابر یک اتوبوس دیزلی 
قیمت دارد، اما در فصل زمستان موتور دیزلی آن را روشن می کنیم! 
اگر این اطلاعات درســت باشــد، حتماً باید تحقیق بیشتری انجام 
دهیم و ببینیم که داســتان این موتور دیزلی چیســت. امیدوارم که 
واقعیت این گونه که گفته شده نباشد. در هر صورت، اگر هم نقصی 
در این اتوبوس ها وجود دارد، شهرداری تهران باید پیش از ورود باقی 
این محموله به کشور، این اشکال را برطرف کند. اتوبوس برقی باید 
کاملًا برقی باشــد، چه در سرمایش و چه در گرمایش. قطعاً اگر این 
نقص وجود داشته باشد، که ظاهراً طبق اخبار چنین است، باید در 
خریدهای بعدی اصلاح شــود و برای این تعدادی هم که وارد شده، 
راه حلی پیدا شود.« او افزود: »اگر چنین اتفاقی افتاده باشد، بسیار 

اتوبوس برقی یا ماشین دودی
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و اقتصادی با روســیه داشــته باشــد؛ بهترین حالت متصور برای 
روس هاســت. برای همین، به نظر می رســد فرضیــه »تاخت زدن 
ایران در برابر اوکراین« بیش از آنکه ریشــه در واقعیت های سیاسی 
داشته باشد، ریشه در قوی بودن تئوری توطئه در فرهنگ عمومی 
ما ایرانیان و به تبع آن در فرهنگ سیاســی خواص جامعه سیاسی 
ایران داشته باشــد. البته، هر امری در سیاست امکان پذیر است؛ 
اما نهادینه شــدن جمهوری اسلامی ایران و داشتن حمایت بخش 
قابل توجهی از توده های مردم و همچنین قدرت نظامی  قابل توجه 
از جمله نکاتی است که فرضیه »تاخت زدن ایران در برابر اوکراین« 
را غیرقابل باور می کند. نهایت آنکه روس ها بیش از گذشته فعالیت 
خواهند داشــت تا در یک بــازی هم برد خودشــان را تامین کنند 
و هــم دو طرف دعوا یعنی ایــران و آمریکای ترامپ به یک مصالحه 
مرضی الطرفین دســت یابند. تحقق این موضوع زمانی اســت که 
ایران مکانیســمی را قبول کند تا آمریکای ترامپ به یقین برسد که 
ایران قصد داشتن بمب اتمی را ندارد و از سوی دیگر، آنان هم حق 
غنی سازی ایران را به طور متعارف بپذیرند. قطعاً  موضوع موشکی و 
حق غنی سازی متعارف خط قرمز ایران است. قرائن و شواهد نشان 

می دهد هنوز هم می توان به »پنجره دیپلماسی« امیدوار بود.

برخلاف دیدگاه غالبی که مدتی است  در برخی خواص شایع شده است که 
امتیازات آمریکای ترامپ به روس ها ناشــی از یک معامله بر سر ایران است و 
روس هــا همانطور که ترامپ اوکراین را فروخت، می خواهند منافع راهبردی 
خود در منطقه را  قربانی قضیه اوکراین کنند؛ می توان به خلاف این دیدگاه 
هم فکر کرد که روس ها انتظــار دارند همانطور که امتیازات قابل توجهی در 
اوکراین حاصل کردند، در قضیه ایران هم باز حســن نیت از ترامپ مشاهده 
کنند و با میانجی گری قوی و تاثیرگذار قضیه هسته ای ایران  را  در یک معامله 

برد-برد  به پیش ببرند.
واقعیت این اســت که یک ایران وابسته  و حتی حامی غرب و به خصوص 
حامی آمریکا  به هیچ  وجه مورد تایید روس ها نیست. روس ها به همین خاطر 
رژیم غربگرای زلنســکی را تحمل نکردند و به این کشور حمله کردند. ایران 
در موقعیت فعلی اگر به ســلاح اتمی دست نیابد  و  روابط سیاسی و نظامی 

لاوروف   و پنجره دیپلماسی
در رد فرضیه »تاخت زدن ایران در برابر اوکراین«
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